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دریچه خبر

افزایش آلودگی هوای
 ۷ کلان شهر

ایسنا:  سازمان هواشناســی با صدور دو هشدار  �
از افزایــش غلظت آلاینده ها در هفت کلان شــهر و 
افزایش ارتفاع مــوج در دریای خزر، دریای عمان و 
خلیج فارس خبر داد. این ســازمان با صدور هشدار 
زردرنگ آورده است: افزایش غلظت آلاینده ها امروز 
(۸ بهمن ماه) برای شــهرهای تبریز، کرج، اصفهان، 
تهــران، اراک، قم و اهواز، پنجشــنبه (۹ بهمن ماه) 
برای شــهرهای کرج، تهران، اراک، قم و اصفهان و 
جمعه (۱۰ بهمن ماه) برای شهرهای قم و اصفهان 
پیش بینی می شود. در این شرایط جوی پتانسیل رشد 
شاخص کیفیت هوا تا شرایط ناسالم برای گروه های 
حساس و در صورت عدم کنترل منابع آلاینده ثابت 
و متحــرک در برخــی مناطق در این کلان شــهرها 
امکان رشد شــاخص تا شرایط ناســالم برای تمام 
گروه هــا وجود دارد بنابراین ســازمان هواشناســی 
نســبت به پرهیــز از ترددهای غیرضــروری به ویژه 
برای ســالمندان، کودکان و افراد با سابقه بیماری و 
ریوی، احتیاط در انجام فعالیت فیزیکی و ورزشی در 
فضای باز و مدیریت نوع سوخت واحدهای صنعتی 
در ســطح و حومه کلان شــهرها را توصیه می کند. 
ســازمان هواشناســی با صدور هشــدار زردرنگ از 
افزایش تلاطم و ارتفاع موج بین یک تا ۱.۵ متر امروز 
در نواحی مرکزی و شــرقی خلیج فارس، در شــرق 
بوشهر و غرب هرمزگان، پنجشنبه (۹ بهمن ماه) در 
شــمال خلیج فارس و خوزستان، جمعه (۱۰ بهمن 
ماه) در شــمال خلیج فارس، در خوزســتان و غرب 
بوشهر و شــنبه (۱۱ بهمن ماه) در نواحی شمالی و 
مرکزی خلیج فارس، در خوزستان و بوشهر خبر داده 
است. افزایش تلاطم و ارتفاع موج به یک تا ۱.۵ متر 
یکشــنبه و دوشنبه (۱۲ و ۱۳ بهمن ماه) برای خلیج 
فارس، تنگه هرمــز و دریای عمان، در خوزســتان، 
بوشــهر، هرمزگان، سیستان و بلوچستان و سه شنبه 
(۱۴ بهمن ماه) برای نواحی مرکزی و شرقی خلیج 
فارس و تنگه هرمز، در شــرق بوشــهر و هرمزگان 
پیش بینی می شــود. در این شــرایط جوی احتمال 
غرق شدن شناگران و قایق های کوچک، آسیب دیدن 
شناورهای سبک، پاره شدن تورهای صیادی، اختلال 
در فعالیت هــای دریایی در ســاحل و فعالیت های 
فراســاحل وجود دارد و سازمان هواشناسی نسبت 
به احتیاط در شــنا و تفریحات آبی، احتیاط در تردد 
شــناورهای تفریحی ســبک و فعالیت های شیلاتی 

توصیه می کند. 

ادامه روند کاهشی تلفات 
تصادفات در ۹ماهه امسال

شــرق:   آمار تلفات حوادث رانندگی در ســال های  �
اخیر روندی کاهشــی در پیش گرفته اســت. چنان که 
این کاهش در آمار تلفات تصادفات ۱۰ ســال گذشــته 
(۱۳۸۹ تا ۱۳۹۸) به اســتثنای ســال های ۹۶ و ۹۷ به 
چشــم می خورد. قربانیان تصادفــات که مدت ها بیش 
از ۲۰ هــزار نفر بود، از ســال ۱۳۹۱ بــه کمتر از این رقم 
رسیده و این کاهش آمار در سال های متوالی تکرار شده 
اســت. در سال جاری نیز آمار تلفات حوادث رانندگی با 
کاهشــی درخور توجه مواجه بوده که به نظر می رســد 
یکی از دلایل آن کمترشــدن تعداد سفرها در پی شیوع 
ویــروس کرونــا و محدودیت های اعمال شــده در این 
خصوص بوده است. در ۹ماهه منتهی به پایان آذر سال 
جاری ۱۱ هزارو ۷۷۸ نفر در تصادفات جان باختند که از 
ایــن تعداد ۹هزارو ۶۸۶ نفر مــرد و دوهزارو ۹۲ نفر زن 
بودند. این آمار در مقایســه با مدت مشابه سال قبل که 
تعداد تلفات تصادفات ۱۳ هزارو ۷۰۳ نفر بود، ۱۴ درصد 
کاهش یافته اســت. در این مدت اســتان های فارس با 
۹۲۳، تهران با ۸۹۴ و اصفهان با ۷۵۴ متوفی بیشــترین 
و استان های ایلام با ۸۴، کهگیلویه و بویراحمد با ۱۳۳ و 
چهارمحال و بختیاری با ۱۵۱ متوفی کمترین آمار تلفات 
را داشــته اند. تعداد مصدومان حوادث رانندگی نیز که 
در ۹ماهه امســال بــه مراکز پزشــکی قانونی مراجعه 
کرده اند با کاهــش ۲۴.۲درصدی به ۲۱۴هزارو ۹۱۳ نفر 
(۱۶۱ هزارو ۱۱۱ مرد و ۵۳ هزارو ۸۰۲ زن) رسیده است. به 
گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل سازمان 
پزشکی قانونی کشــور، در آذرماه سال جاری هزارو سه 
نفر در تصادفــات جان باختند که بعــد از فروردین (با 
۸۳۹ متوفــی)، کمترین تعداد کشــته را در مقایســه با 
دیگر ماه های ســال جاری شامل می شــود. این آمار در 
مقایسه با مدت مشابه ســال قبل ۱۵ درصد کمتر شده 
اســت. تعداد مصدومان تصادفات در آذرماه امسال نیز 
۱۹هزارو ۱۲۳ نفر گزارش شــده که در مقایســه با مدت 

مشابه سال قبل کاهش ۲۶درصدی داشته است.

۷۹ فوتی جدید کرونا در کشور
شناســایی  � از  بهداشــت  وزارت  ســخنگوی 

شــش هزارو ۴۲۰ بیمار جدید کووید۱۹ در کشــور خبر 
داد. سیماســادات لاری گفت: از ششم تا امروز هفتم 
بهمن ۱۳۹۹ و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 
شش هزارو ۴۲۰ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور 
شناسایی شد که ۵۹۰ نفر از آنها بستری شدند. مجموع 
بیماران کووید۱۹ در کشور به یک میلیون و ۳۸۵هزارو 
۷۰۶ نفر رسید. لاری همچنین گفت: متأسفانه در این 
مدت، ۷۹ بیمار کووید۱۹ جان خود را از دســت دادند 
و مجموع جان باختگان این بیماری به ۵۷ هزارو ۵۶۰ 
نفر رسید. خوشبختانه تاکنون یک میلیون و ۱۷۷هزارو 
۳۶۷ نفــر از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارســتان ها 
ترخیص شده اند. به گفته لاری، چهارهزارو ۳۸ نفر از 
بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های 
ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. بر اساس 
آخرین تحلیل ها، ۱۸ شهرســتان کشــور در وضعیت 
نارنجــی، ۱۵۴ شهرســتان در وضعیــت زرد و ۲۷۶ 

شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند.

تصویب یک فوریت مصوبات مربوط 
به عوارض های شهرداری

شــرق: پنج مصوبه مربوط به عوارض شهرداری  �
در جلسه روز گذشته شورای شهر بررسی شد. محسن 
هاشمی رئیس شورای شــهر تهران در این باره گفت: 
همه این مصوبات مربوط به عوارضی اســت که باید 
قبــل از ۱۵ بهمن به تصویب برســد و امــروز باید به 
کمیسیون ها ارسال شــود. لذا از همکاران می خواهم 
که یک فوریت تمامی آنها را تصویب کنند. در ادامه نیز 
یک فوریت مصوبه نحوه محاســبه و دریافت عوارض 
ســاختمانی، یک فوریت مصوبه اخذ عوارض حفظ و 
گسترش فضای سبز، یک فوریت مصوبه عوارض پارک 
حاشــیه ای ســال ۱۴۰۰، مصوبه عوارض صدور مجوز 
نصب و نظارت دکل ها و آنتن های مخابراتی با ۱۸ رأی 
موافق به تصویب رســید. به علاوه یک فوریت مصوبه 
تأمین منابع مالی پایدار ســازمان آتش نشانی نیز با ۱۷ 

رأی موافق به تصویب رسید.

گردش مالی ۳۲۴میلیاردی
 یک سایت شرط بندی

شــرق: فرمانده انتظامی غرب اســتان تهران، از  �
انهدام باند بزرگ ســایت شــرط بندی با ۳۲۴ میلیارد 
ریال گردش مالی در شهرستان شهریار خبر داد. سردار 
«کیوان ظهیری»، در تشریح این خبر بیان کرد: مأموران 
پلیس فتای غرب استان تهران در جریان رصد فضای 
مجــازی اخبار و اطلاعاتی از فعالیــت یک باند بزرگ 
ســایت شرط بندی به دســت آورده و بررسی آن را در 
دســتور کار خود قرار دادند. مأموران با بررســی های 
دقیــق و فنی، عوامــل اصلی این باند شــرط بندی را 
در شهرستان شــهریار مورد شناســایی قرار داده و با 
هماهنگی مقام قضائــی در عملیاتی ویژه، ۲۸ نفر از 
عوامل اصلی آن را دســتگیر کردند. فرمانده انتظامی 
غرب استان تهران با بیان اینکه در بازرسی از مخفیگاه 
متهمان، ۳۶۵ کارت بانکی کشــف شــد، اظهار کرد: 
در بررسی حســاب بانکی آنها مشخص شد این افراد 
از همیــن طریق بالغ بــر ۳۲۴ میلیــارد ریال گردش 
مالی داشته اند. ســردار ظهیری با اشاره به کشف ۱۲ 
دستگاه گوشی همراه و ۱۷ عدد سیم کارت از متهمان، 
خاطرنشــان کرد: متهمان پس از تشــکیل پرونده به 

مراجع قضائی تحویل داده شدند. 

شــهرزاد همتی: حالا دیگر عیســی شریفی را همه می شناســند. جعبه سیاه 
بازشده شــهرداری تهران که از ســال ۹۶ حرف و حدیث ها درباره اش شروع 
شــد و حالا چند روزی می شــود که حکم این پرونده که به سرانجام رسیدنش 
چهار سال طول کشید، اعلام شد. او و شخصیت مرموزش در تمام این سال ها 
علامت سؤال بزرگ شهرداری تهران بود. سؤالی که کمتر کسی از شورای شهر 
کنونی و شورای شهر پیشین حاضر است درباره اش صحبت کند. نامش را به 
زبان نمی آورند و ترجیح می دهند درباره اش سکوت کنند. رحمت االله حافظی، 
عضو پیشین شورای شــهر تهران، در گفت وگو با «شرق»،  به گفتن یک جمله 
درباره پرونده عیســی شریفی بســنده می کند؛ «درباره پرونده عیسی شریفی،  

مسائل و اتهامات او فقط و فقط شهردار وقت تهران باید پاسخ گو باشد».
عیسی شــریفی مطابق آخرین خبرها قائم مقام و معاون شهرداری تهران 
در دوره قبل به ۲۰ ســال حبس قطعی و رد مال به ارزش ۴۸۰ میلیارد تومان 
محکوم شــده اســت. خبری که نه در رســانه های رسمی نشــانی از آن پیدا 
می شــود و نه کســی تمایل چندانی به حرف زدن درباره اش دارد. درحالی که 
روز شنبه گذشته یک کانال تلگرامی نزدیک به سپاه پاسداران خبر محکومیت 
عیسی شریفی، قائم مقام محمدباقر قالیباف در شهرداری تهران را منتشر کرد؛ 
اما ســخنگوی دستگاه قضا در نشست خبری دیروز خود هیچ اشاره ای به این 

پرونده و محکومیت احتمالی عیسی شریفی نکرد.
چیزی گیر شهرداری نمی آید

محمد علیخانی، عضو شورای شهر تهران،  می گوید اطلاعاتی که اعضای 
شورای شهر تهران درباره پرونده شریفی می دانند، بیشتر از رسانه ها نیست و 
آنها حکم او را در رســانه ها دیده اند. او در پاسخ به این پرسش که آیا رد مال 
۴۸۰ میلیارد تومانی شــریفی، دردی از شهرداری پربدهی تهران دوا می کند، 
به «شــرق» گفت: «شــما رأی را دیده اید؟  چون اطلاعات شفافی درباره این 
پرونده اعلام نشده، طبیعتا اظهارنظر درباره اش مشکل به نظر می رسد. همین 
۴۸۰ میلیاردی هم که در خبرها منتشــر شده، من فکر نمی کنم قرار باشد به 
شــهرداری داده شود. در واقع بعید است در این پرونده چیزی گیر شهرداری 
بیاید. چون آن طورکه مطرح می شــود، ایــن پرونده خارج از حیطه و دخالت 
شهرداری مورد رســیدگی قرار گرفته و تا جایی که من اطلاع دارم،  معتقدند 
پرونده مربوط به هلدینگ یاس اســت. لذا من هم مثل شما اطلاعات کلی از 
این پرونده دارم». علیخانی در پاسخ به این سؤال که آیا خسارت های واردشده 
به شــهرداری تهران جبران شــدنی هســتند نیز گفت: «خیر، خســارت های 
واردشــده به شهر و شهرداری بیش از اینهاست. علاوه بر آن رقم بدهی های 
به جامانده برای شــهرداری نیز بسیار بالاست. بیش از ۶۰ هزار میلیارد بدهی 
از گذشــته برای مدیریت این دوره به ارث رسیده است. برخی از این بدهی ها 
کنتور هم می اندازد و سود ماهانه دارد، مثل بدهی ها به بانک ها. البته بخشی 
از این بدهی ها در شــورای شهر پنجم و مدیریت شهری جدید پرداخت شده 
یا مثل بدهی به تأمین اجتماعی و بســیاری از پیمانــکاران در حال پرداخت 
اســت. فرض کنید ســاخت پروژه ای مثل یک بزرگراه از گذشــته آغاز شده یا 
حتی به اتمام هم رسیده باشــد، اما اکثرا بدهی های آنها باقی مانده است و 
درحال حاضر این مدیریت شــهری بدهی های مربوط به پروژه های گذشته را 
که در دوره قبلی انجام شده، پرداخت می کند؛ یعنی شورای پنجم و مدیریت 
شــهری جدید، علاوه بر پرداخت پروژه های این دوره باید هزینه های بسیاری 
از پروژه هایــی را کــه در دوره آقای قالیباف انجام شــده نیــز پرداخت کنند. 
مردم یا پیمانکاران از گذشــته از شــهرداری طلبکارند و از امروز مطالباتشان 
را می خواهند. هنوز هم پیمانکاران طلبکار به شورای شهر مراجعه می کنند 
و مطالبــات خود را طلب می کنند و اینها در قالب تهاتر املاک یا نقد در حال 
تسویه شدن است؛ بنابراین خیلی از پروژه هایی هم که آن زمان به ثمر رسیده 
و روی آنها تبلیغات می شــد، پولش پرداخت نشده و شهرداری در این دوره 
در حال پرداختش اســت. اینها مواردی است که ممکن است شهروندان در 

جریان آنها نباشــند».  او در ادامه افزود: «نکته بعدی ساخت وسازهایی است 
کــه خارج از طرح تفصیلی در آن زمان انجام شــده و خیلی از آنها در قالب 
شــورای معماری مناطق درباره اش تصمیم گیری شده است. فرض کنید اگر 
قرار بوده موضوعی به کمیسیون ماده ۵ ارجاع داده شود،  ارجاع نمی شده و 
به  صورت خارج از عرف و قانون در خود شهرداری راجع  به آن تصمیم گیری 
می شــده و این تصمیم گیری ها خــارج از ضوابط و چارچــوب قانونی بوده. 
شاهد هســتیم که راجع به این تخلفات، با وجود اینکه از همان اوایل شروع 
به کار شورای پنجم،  طبق مکاتبات محرمانه ای که توسط برخی دستگاه های 
نظارتی با شــورا انجام می شد، حاکی از تخلفات زیادی بود که در گذشته رخ 
داده اســت؛ اما نکته جالب این است که ما نشــنیدیم راجع به این تخلفات 
پرونده ای تشکیل شود و به آن رسیدگی بشود یا اطلاع رسانی شود. شاید هم 
ما از رســیدگی ها بی خبریم، اما به هرحال این اتفاقــات افتاد و راجع به آنها 
شهروندان و خود اعضای شورا، از نتیجه آن اطلاع پیدا نکردند؛ اما در مقابل 
اگر اتفاق کوچکی رخ دهد، شــما واکنش ها و حساسیت های چند برابری را 
می توانید ببینید، ولی درباره گذشــته،  این حساســیت ها مشاهده نمی شود و 
بــه آن نمی پردازند. البته ما از ابتدای کار شــورای پنجم نشــان دادیم که به 
 دنبال نبش قبر و هیاهو نبوده ایم، چون دســتگاه های نظارتی خیلی بیشتر از 
ما از ماجراها و تخلفات اطلاع داشــتند و حداقل به شورای شهر گزارش این 
تخلفات می رســید. نمونه آن از سازمان بازرســی کل کشور مکاتبات زیادی 
می رســید، اما چون مکاتبات محرمانه بود، از نظــر قانونی اجازه عنوانش را 
نداشته ایم. نتایج رسیدگی به این مکاتبات و تخلفات برای ما روشن نیست و 

نمی دانیم پرونده ای برایشان تشکیل شده یا خیر.
همه  چیز  درباره شریفی

عیســی شریفی، قائم مقام شهردار پیشــین تهران و رئیس مجلس کنونی 
اســت. همان روزهایی کــه زمزمه ها درباره اختلاس های میلیــاردی و اتهام 
جاسوســی او نقل محافل خبری بود، شورای شهر چهارم، در آخرین روزهای 
خود از او که از ســمت قائم مقامی خود استعفا داده بود، تقدیر کرد. اتهامات 
واردشــده به شریفی گسترده بود، از جاسوسی تا تخلف مالی؛ اما آنچه پاشنه 
آشیل قائم مقام شــهردار وقت شد، روند تخلفات کارگزاری یاس (رساتجارت 

مبین) بود که او رئیس هیئت امنای گروه یاس بود.
شــریفی، از همان روزهای ابتدایی ورود قالیباف به بهشت با او همراه شد. 
تا ســال ۹۲ هم بالاترین مقام شــهرداری پس از او را داشت. با هیچ رسانه ای 
به جــز روابط عمومی شــهرداری هرگز گفت وگو نکرد و عکــس زیادی از او 
هم در فضای مجازی در دســترس نیست. شــریفی همیشه گوشه گیر بود، از 
عکس گرفتن گریزان و تعداد حضورش در صحن علنی شــورای شــهر هم از 

انگشتان یک دست تجاوز نمی کرد. 
رئیــس هیئت امنای هلدینگ یاس 
را در تمام آن  ســال ها شــهردار در 
سایه می خواندند. او در سه دوره ای 
که شــهردار وقــت تهــران برای 

ریاست جمهوری خیز برداشت، حدود یک ماه سرپرست شهرداری تهران بود. 
البته عمر این روزهای گل و بلبل و رفاقت قدیمی با شــهردار چندان طولانی 
نشــد. از یک جایی به بعد شاید شــریفی حس کرده بود که باید فکر دیگری 
بکند، درســت وقتی که قالیباف برای دومین بار در انتخابات ریاست جمهوری 
شکست خورد، معادلات همه اطرافیان او تغییر کرد و شریفی هم از این قاعده 
مســتثنا نبود. ســال ۹۲ بود که زمزمه های استعفای شــریفی شنیده می شد، 
زمزمه هایی که هرچند روابط عمومی شــهرداری تهــران درصدد تکذیب آن 
برآمد، اما دیگر خبری از شریفی نبود. خواب زمستانی و بی خبری تا خرداد ۹۶ 
ادامه داشت؛ اما شــورای چهارم که نفس های آخر را می کشید، دیگر طاقت 
نیاورد و به  همراه برخی از معاونان شــهرداری روزه ســکوت را شکستند و از 
غیبت معاونان شــهردار در مسئولیت هایشــان گفتند. بعد از چهار سال ناصر 
امانی، معاون برنامه ریزی وقت شــهردار تهران، خبر کناره گیری و اســتعفای 
عیســی شــریفی به  دلیل بیماری فرزندش را به  صورت رسمی اعلام کرد. از 
همان ســال ۹۶ بود که ورق برای شریفی برگشــت و دیگر علنا گفته می شد 
ماجرا فراتر از شایعات معمول است. همان سال چندین خبر درباره او منتشر 
شــد؛ از فرار و بعد دستگیری. شریفی که برای مدتی از کشور خارج شده بود، 
باز هم بیماری فرزندش را بهانه کرد؛ اما پس از بازگشــت او دســتگیر شــد و 
محســنی اژه ای، ســخنگوی وقت قوه قضائیه، دلیل این بازداشت را اتهامات 
مالــی عنوان کرد. بعد از دســتگیری او اخباری مبنی بر اتهام جاسوســی نیز 
منتشر شــد،  اما هیچ  وقت این اتهام تأیید یا تکذیب نشــد. او هرچند در تمام 
آن  ســال  ها به نام قائم مقام شــهردار شناخته می شــد، اما بعد از دستگیری 
درباره اش پرده های دیگری افتاد. حکم او هرگز قائم مقام شهردار تهران نبود 
و برای عیســی شریفی تنها ســمت معاون هماهنگی امور مناطق ثبت شده 
بود، ضمن اینکه او در تمام مدت خدمت در شهرداری تهران، از مجموعه ای 
نظامی به شــهرداری تهران مأمور بوده و در تمام این سال ها حقوقی دریافت 

نمی کرده است.
از هلدینگ یاس تا استعفا

کارگزاری رساتجارت مبین یکی از هشت کارگزاری  بود که طبق مصوبه 
شــورای شــهر تهران قرار بود با بهره گیری از امکانات مالی خود (نقدی و 
غیرنقدی) نسبت به پاســخ گویی مطالبات طلبکاران شهرداری و همچنین 
تملــک املاک واقع در طرح های عمرانی شــهرداری با همکاری ســازمان 
املاک اقدام و پس از ارائه اسناد مثبته نسبت به وصول طلب خود صرفا در 
قالب ملک یا تراکم اقدام کند، اما پس از مدتی این مســیر انحرافی اساسی 
پیدا کرد. در این میان عیســی شــریفی از همان ابتدا در جلسات کارگزاری 
رســاتجارت مبین (یاس) به نمایندگی از طرف شهردار اسبق تهران حضور 
داشــت. این مجموعه از حدود ســال ۸۸ شــکل می گیــرد و دو مجموعه 
رســاتجارت مبین و تجــارت الماس مبیــن در ذیل آن ایجاد می شــوند و 
شــهرداری تهران شروع به تعریف پروژه برای این شرکت ها می کند. در این 
مدت پنج هزار میلیارد تومان از منابع شهرداری تهران به این کارگزاری داده 
شد. علاوه بر این در ذیل قراردادهای رساتجارت مبین، قراردادهای فاینانسی 
با بنیاد تعاون سپاه رقم می خورد؛ قراردادی دو هزار میلیاردتومانی در سال 
۸۸ با بنیاد تعاون ناجا منعقد می شــود و در ادامه در سال ۹۳ تفاهم نامه 
معروف ۲۰ هزار میلیاردتومانی بین شهرداری تهران و مجموعه خاتم الانبیا 
برای پروژه های مشــترک امضا می شود. مؤسســه اعتباری ثامن نیز یکی از 

زیرمجموعه های گروه یاس بود.

ابهام درباره حکم عیسی شریفی، شهردار در سایه

شرق:  انجمن علمی ژنتیک پزشکی ایران در نامه ای 
به نمایندگان مجلس شــورای اســلامی هشدار داد 
کــه حــذف برنامه هــای غربالگری ســلامت جنین، 
نتیجه ای جــز افزایش شــدید و تصاعــدی نوزادان 
متولدشده با بیماری های ژنتیکی نخواهد داشت و از 
سلامت جسمی، ذهنی، روانی، اجتماعی و اقتصادی 
جامعه خواهد کاســت. بنا بر اعــلام روابط عمومی 
وزارت بهداشــت، در متن نامه انجمن علمی ژنتیک 
پزشــکی ایران خطاب به نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی آمده اســت: «مستحضرید اخیرا ماده واحده 
و تبصره هایــی از طــرف کمیســیون مشــترک طرح 
جوانــی جمعیت و حمایــت از خانواده در ســطح 
وســیعی در جامعه مطرح شــده است که نتیجه آن 
حذف تســت های غربالگری ســلامت جنین با هدف 
افزایش جمعیت اســت. در ابتدا لازم به ذکر اســت 
که یکی از دغدغه هــای اصلی انجمن علمی ژنتیک 
پزشــکی ایران به عنوان اصلی ترین انجمن تخصصی 
در تشــخیص پیش از تولد همانند سایر متخصصان 
و انجمن هــای علمی افزایش میزان بــاروری و نرخ 
رشد جمعیت ســالم به عنوان یک وظیفه تخصصی 
اجتماعی می باشــد، تا این جمعیت بتواند منشــأ کار 
و تولید گردد و قطعا این امر در راســتای توصیه های 
مقام معظم رهبری می باشــد. متأسفانه در نوشتارها 
و ســایر محتواهای پخش شده در رسانه های مجازی 
به غلط چنین القا شــده کــه غربالگری به عنوان یک 
عامــل مهم در کاهش جمعیــت عمل می کند و این 
تفکر بعضا باعث انحراف افکار عمومی شــده است. 
لذا جهت تنویر افکار و شفاف ســازی، ذکر چند نکته 

ضروری می نماید:
تست های غربالگری قبل تولد از جمله تست های 
ارزان قیمت، در دســترس و بی خطر می باشــند که با 
انجام آنها صرفا احتمال خطر وجود جنین با بیماری 
ژنتیکی محاســبه شــده و این احتمال تنها به والدین 
گزارش می شود. این تست ها به هیچ عنوان تست های 
تشــخیصی نمی باشــند و تنها جنین با احتمال بالای 
بیماربــودن را بــه والدین و نظام ســلامت گوشــزد 
می کننــد. پرواضح اســت که در این نوع تســت های 
ارزان قیمت، بی خطر و در دسترس تنها جنین ها از نظر 
احتمال بیماربودن دسته بندی می شوند. تمام والدینی 
که در آنها احتمال بالای بیماری جنین گزارش شــده 
است جنینی بیمار نداشته و جنین های سالم نیز در این 
دسته بندی گنجانده می شــوند. لازم به ذکر است که 

به هیچ عنوان هیچ گونه ســقطی براساس یک تست 
غربالگری نه در ایران و نــه در دنیا انجام نمی پذیرد. 
بعد از به دســت آمدن این احتمالات در تســت های 
غربالگری بدون هیچ اجباری، در یک بســتر مناســب 
پس از ارائه مشــاوره دقیق ژنتیکی توسط متخصص 
ژنتیک پزشکی، والدین تصمیم به انجام تکنیک های 
تشخیصی از جمله آمنیوسنتز یا نمونه گیری از پرزهای 
کوریونی می گیرند که این تست ها از جمله تست های 
تشــخیصی کاملا دقیق می باشــند که با نمونه گیری 
مستقیم از جنین جواب دقیقی از نظر آرایش ژنتیکی 
جنین بــه متخصصیــن و والدیــن ارائــه می دهند. 
ایــن جواب ها پــس از تأیید ســه متخصص ازجمله 
متخصص ژنتیک پزشکی و پس از تأیید رسمی توسط 
سازمان پزشکی قانونی کشــور به عنوان نماینده قوه 
قضائیه براساس قانون مصوب سال ۱۳۸۴ به والدین 
و سیستم درمانی اجازه سقط جنین را می دهند. حتی 
در این مرحله نیز هیچ گونه اجبــاری به والدین برای 
سقط تحمیل نمی شود. به عنوان انجمن علمی ژنتیک 
پزشکی کشور به عنوان متولی تشخیص پیش از تولد 
از ســخن راندن برخی از عزیزان در اجباری نشان دادن 
حتی یک مرحله از مراحل بیان شــده کاملا متعجب 
می باشیم. اشاره ای به آمارهای دقیق به دست آمده از 
کشور خودمان در سال های اخیر خالی از لطف نیست. 
در یکی از مراکز معتبر دانشگاهی کشور در جمعیت 
بالغ بر ۸۰ هزار نفر در یک ســال که جهت غربالگری 
مراجعه نموده اند تعداد حــدود چهار هزارو ۲۰۰ نفر 
(پنج درصد) با ریســک بالا برآورد شــده اند که بعد 
از انجام روش تشــخیصی کاریوتایپ نشان داده شد 
که ۷۰ جنین مبتلا به ســندروم داون قطعی (۰/۰۸۷ 

درصد) بودند.
با توجه به این امر اذعان می نماییم که روش های 
تشخیصی قبل از تولد می تواند سبب توسعه جمعیت 
سالم گردد. استفاده گسترده از روش های غربالگری و 
روش نوین غربالگری بسیار دقیق NIPT (در صورت 
حمایت ســازمان های بیمه گر) و ســپس روش های 
تشــخیصی ماننــد QF-PCR، FISH و کاریوتایــپ 
می توانــد از به وجودآمدن تعداد زیادی نوزاد مبتلا به 
سندروم های شــایع و تحمیل هزینه های سرسام آور 
عاطفی، روانــی و مالی به خانواده هــا و هزینه های 
بودجه ای به نظام ســلامت و ســازمان های حمایتی 
همانند بهزیســتی و کمیته امداد امــام خمینی (ره) 

جلوگیری نماید.

هشدار انجمن ژنتیک پزشکى ایران
 نسبت به عوارض حذف غربالگرى سلامت جنین


